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 CZK/EUR • 27,030 / +0,020 Kč       CZK/USD • 24,421 / –0,004 Kč       PX • 811,26 / –0,41 %       EURo StoXX 50 • 2838,01 / +2,08 %       Zlato • 1366,05 $ / +0,46 %

Ceny starších bytů v Česku se v prvním letošním čtvrtletí meziročně zvýšily 
o 8,4 procenta. Mimo Prahu vzrostly dokonce o 9,3 procenta. Zdražování bytů 
neustále zrychluje od počátku loňského roku. Tahounem přitom už nejsou jen 
cihlové domy, poptávka výrazně roste i po bytech v panelových domech, což 
zvedá i jejich ceny. ByZnys / str. 4

UEFA si pochvaluje 
nový formát Eura
Rozšíření počtu účastníků 
evropského fotbalového 
šampionátu ze 16 na 24 
pomohlo naplnit pokladnu 
UEFA rekordními dvěma 
miliardami eur. str. 6

Brexit spustil lavinu 
zájmu o britské bondy
Za dva týdny od britského 
vale Evropské unii podra-
žily Londýnem vydávané 
dluhopisy o sedm procent. 
To je nejsilnější růst cen 
za pět let. str. 7

Premiérkou Británie 
rozhodně bude žena
Liberálnější, nebo více pra-
vá? Předsedkyní konzerva-
tivců a britskou premiér- 
kou se v září stane buď 
ministryně vnitra Theresa 
Mayová, nebo náměstkyně 
ministryně energetiky An-
drea Leadsomová. str. 9

Nejlepší film letošních 
Varů natočil Maďar
Hlavní ocenění 51. ročníku 
Mezinárodního filmového 
festivalu Karlovy Vary zís-
kal snímek Rodinné štěstí 
maďarského režiséra Sza-
bolcse Hajdu. str. 15 a 16
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České vyhlídky 
na vysoké mzdy
Absolventi čekají příliš 
mnoho, cení se zkušenosti, 
říká ředitel české pobočky 
personální agentury hays 
Ladislav kučera. 

roZhovor

str. 10–11

tipy na knihy
v létě deník E15 představí 
sedm vybraných knih. 
První je titul Chyby, které 
nás stojí peníze autorů 
Winanda von Petersdorffa 
a Patricka Bernaua.

Čtení na léto

str. 13
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anDREj BaBiš:

Příští rok po festivalu začne-
me rekonstruovat thermal, 
40 let se do něj zásadně 
neinvestovalo.

twitter.com/e15news

Byt? Připlatíte si
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Kdo umí
Poslanci a senátoři nejsou žádná „béčka“. Jestli 
si myslíte, že by se jinak než zasedáním v parla-
mentu neuživili, tak jste pěkně vedle. Kromě těch, 
kteří už do politiky se slušným majetkem vstupo-
vali, jako třeba Karel Schwarzenberg (TOP 09), 
Andrej Babiš (ANO) nebo majitel Synotu Ivo 
Valenta, se svými příjmy za loňský rok zařadil 
na seznam milionářů i předseda poslaneckého 
hnutí ANO Jaroslav Faltýnek, 2,38 milionu korun 
dostal jako člen představenstva skupiny Agrofert. 
Také poslanec David Kasal zvolený na kandidátce 
ANO si jako šéf chrudimské nemocnice vydělal 
milion a Jiří Zlatuška na Masarykově univerzitě 
vykázal plat 1,7 milionu. Na milion málem dosáhl 
i poslanec Jan Birke (ČSSD). Za vedení dozorčí 
rady Smíšené česko-čínské komory vzájemné 
spolupráce dostal 960 tisíc korun.

Bývalý lídr Bloku proti islámu Martin Konvička 
má na krku žalobu. Podal ji na něj za akci Rama-
dán po česku, konkrétně za demonstrativní spálení 
koránu, brněnský politik Svatopluk Bartík. Na vy-
světlenou – antiislamisté uspořádali před mešitou 
v Brně přehlídku „místních zvyků“. Kromě pálení 
posvátné knihy popíjeli pivo, cpali se gulášem 
a očumovali spoře oděné děvy. Na trestní oznáme-
ní to asi není, ale snad se blýsklo na časy. 

Podepsáno, zpečetěno. O sedmi svátečních 
dnech se v obchodních centrech nebude prodávat. 
Soudíme ale, že to ještě není konec. Jak praví třetí 
přikázání, neděle ať je ti dnem odpočinku. To by 
v tom byl čert, aby se to nepodařilo prosadit ještě 
v tomto volebním období. Ve všech obchodech.

n Kamil Farhan (ANO), 
který usedl do křes-
la náměstka ministra 
zdravotnictví, volá po 
hledání zdrojů uvnitř 
systému. Nákupy ne-
mocnic podle něj musejí 
být efektivnější.

Adéla Čabanová

Nový náměstek ministra Kamil 
Farhan (na snímku) je zosobně-
ním představ vládního hnutí ANO 
o fungování  politicky třaskavého 
rezortu zdravotnictví. Zásadně 
nesouhlasí s tím, že se přestaly 
vybírat všechny regulační poplat-
ky. „Zejména zrušení poplatku za 
hospitalizaci považuji za chybu. 
Tato částka nejen tvořila příjem 
nemocnice, ale měla i regulační 
dopad,“ tvrdí čerstvý náměstek. 
Zrušení poplatků, které pacienti 
platili při pobytu v nemocnici, už 
dříve označil za chybu předseda 
hnutí ANO Andrej Babiš. Potíž 
je v tom, že i jen debatu o jeho 
znovuzavedení, kterou ve vládní 
koalici tehdy připouštěli lidovci, 
dominantní ČSSD v souladu se 
svým programem odmítla.

Pozice politického náměstka 
za ANO na ministerstvu zdra-

votnictví je 
ovlivněná 
sporem, 
který dlou-
hodobě vede 
šéf ANO 
Andrej Babiš 
s ministrem 
zdravotnic-
tví z ČSSD 
Svatoplukem 
Němečkem. 
Zatímco Ně-

meček žádá navyšování plateb 
státu do zdravotnictví, Babiš 
tvrdí, že veřejných peněz jde do 
zdravotnictví dost. Podle minis-
tra financí by mělo zdravotnic-
tví hledat vnitřní rezervy.

Ani Farhan nesouhlasí s tím, 
že by zdravotnictví trpělo tako-
vým nedostatkem, jak se někdy 
tvrdí. „Zdravotnictví určitě není 
zdaleka tak podfinancované 

jako v minulosti. Každý rok do-
chází k navyšování finančních 
prostředků ze státního rozpoč-
tu,“ tvrdí Farhan.

„Je třeba hledat zdroje uvnitř 
systému, zvýšit jeho transpa-
rentnost v rámci nákupů pří-
strojů, zdravotnických prostřed-
ků a dalších vstupů,“ dodává. 
Na ministerstvu proto chce 
podporovat centrální nákupy 
a hodnocení efektivity nových 
zdravotnických technologií.

Nový náměstek má v plánu 
více komunikovat se šéfem sně-
movního zdravotního výboru 
Rostislavem Vyzulou, který je 
také z ANO. Dále se chce zapojit 
do některých poradních komisí 
na ministerstvu. „Budu podpo-
rovat kroky ministerstva, které 
povedou k prodloužení délky 
života,“ uvedl Farhan při svém 
jmenování.

Poplatek v nemocnici 
neměl být zrušen, tvrdí 
nový náměstek ministra

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Jan MatěJů

šéf DameJiDlo.cz

Michel Platini

neDávný preziDent Uefa

szabolcs HaJdu

maďarský filmový režisér

Jím vedená firma, která rozváží 
pokrmy z restaurací, loni prodělala 
53 milionů korun. Na trhu přitom 
nemá přímého konkurenta.

str. 5

Rozšíření počtu týmů na evropském 
šampionátu ze 16 na 24 rekordně 
naplnilo pokladnu UEFA. To ještě 
bylo jeho dílo, než letos rezignoval.

str. 6

Na 51. ročníku MFF získal hlavní 
cenu pro nejlepší hraný snímek. 
Svůj film Rodinné štěstí natočil ve 
vlastním bytě s členy své rodiny.

str. 15

Kamil Farhan působil jako konzultant ve společnosti European Harbour, 
předtím působil ve zdravotnických zařízeních na manažerských pozicích. 
Je aktivní v ANO v plzeňském regionu. Pozice náměstka se na ministerstvu 
zdravotnictví uvolnila v březnu, kdy odešel zástupce ANO Josef Vymazal. Ten 
vedl významnou sekci zdravotní péče. Rezignoval ze zdravotních důvodů po 
sporech o tendr na vrtulníky záchranné služby. Jeho agendu dočasně převzal 
Tom Philipp (KDU-ČSL), který už jako náměstek řídí sekci zdravotního pojiště-
ní. V tuto chvíli má ministr zdravotnictví sedm náměstků.

Ministr zdravotnictví 
má sedm náměstků 

doJde ke vzkříšení? Nemocnice si na poplatky pacientů ani nestačily zvyknout a byly jim zrušeny. Vládnímu 
hnutí ANO však resuscitace tohoto zdroje příjmů stále nedá spát. 
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n Podoba výběru 
mýta na českých dál-
nicích po Novém roce 
má stále více variant.

Návrh ministerstva dopravy 
na prodloužení smlouvy na 
provoz mýtného systému se 
společností Kapsch o tři roky 
by měl být jedním z bodů 
dnešního zasedání české 
vlády. Projednání problema-
tického bodu, jehož schvále-
ní nedoporučily dvě vládní 
pracovní komise, kabinet už 
opakovaně přerušil a kon-
troverzním návrhem se 
zabývala i koaliční rada.

Stávající smlouva s Kap-
schem vyprší na konci 
letošního roku a minister-
stvo dopravy nestihlo najít 
pokračovatele provozu v řád-
ném výběrovém řízení. Chce 
proto prodloužit smlouvu 
Kapschi o tři roky za zhruba 
šest miliard korun a během 
této doby najít nového 
provozovatele v otevřené 
soutěži. Do té se budou moci 
zájemci přihlásit s jakou-
koli technologií, tedy nejen 

s takzvaným mikrovlnným 
systémem, který pro výběr 
v současnosti Česko využívá.

Podle ministryně pro míst-
ní rozvoj Karly Šlechtové (za 
ANO) musí ministr dopravy 
Dan Ťok (rovněž za ANO) 
na jednání kabinetu přinést 
důkazy, že se úřad 
snaží zbavit závis-
losti na službách 
společnosti 
Kapsch. To je 
podle názoru 
ministryně 
nezbytnou 
zákonnou 
podmínkou 
pro to, aby 
rezort dopravy 
mohl při zadání 
šestimiliardového ten-
dru obejít povinnost zadání 
řádné soutěže a zakázku 
zadat Kapschi napřímo. 

Souhlasem MMR podmi-
ňují další jednání o návr-
hu ministerstva dopravy 
koaliční sociální demokraté. 
Pokud by dnes toto minis-
terstvo, které má dohled 
nad veřejnými zakázkami 
na starosti, postup dopravy 

neposvětilo, je Ťokův návrh 
na prodloužení smlouvy 
s Kapschem nehlasovatelný, 
uvedl odborný mluvčí ČSSD 
pro oblast dopravy Jan Birke.

Ťokův návrh kritizova-
ly začátkem týdne ČSSD 
a KDU-ČSL. Členové vlády 

mají obavy i z trestně-
právních důsledků, 

pokud by schváli-
li postup, který 

by se ukázal 
být v rozporu 
se zákonem.

Druhou va-
riantou podle 

Birkeho je, že 
vláda dnes vez-

me Ťokův postup 
jen na vědomí s tím, 

že záležitost je plně 
v kompetenci ministra do-
pravy. V úvahu pak přichází 
i zavedení papírových kupo-
nů pro výběr mýta, v takovém 
případě ale lze očekávat 
ztráty na výběru přibližně ve 
výši 40 procent, uvedl Birke. 
Další možností je přijmout 
speciální zákon, podle které-
ho by mýto nevybíral Kapsch, 
ale stát, dodal poslanec. /čtk/

vláda pokračuje v tápání 
nad výběrem mýtného

www.e15.cz | 3 |

nedal na rady. Ministra dopravy experti před situací, v níž se dnes nad systémem výběru mýta na 
českých dálnicích ocitl, varovali už v době, kdy se konec smlouvy s Kapschem zdál být v nedohlednu. 
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Ministr 

Ťok chce Kapschi 
prodloužit smlouvu o 

tři roky
a během této doby najít 
nového provozovatele 

v otevřené 
soutěži.

tři nové zvony dorazily v sobotu do kostela Nanebevzetí 
Panny Marie a svatého Karla Velikého na pražském Karlově. 
Vyrobeny byly v Polsku. Rozezní se na podzim, až jim požehná 
kardinál Dominik Duka. Kostel žádné velké zvony nemá od 
druhé světové války, kdy je zabavily nacistické úřady.

ROzezNí KARlOV
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Holešovická hokejová 
hala se bourat nebude
Hokejová hala u pražského 
Výstaviště zbourána nebu-
de. Vedení hlavního města 
od záměru ustoupilo a plá-
nuje celkovou rekonstrukci 
objektu. Kolik opravy spor-
tovního stánku budou stát, 
zatím není jasné.

ČNB otevírá dveře 
trezoru i během prázdnin
Den otevřených dveří ČNB 
využilo k návštěvě budovy 
pražské centrály téměř 
pět tisíc lidí. To přimělo 
organizátory expozice 
Lidé a peníze zpřístupnit ji 
veřejnosti zdarma i během 
letních měsíců. Návštěv-
níci se seznámí s historií 
centrálního bankovnictví 
na českém území, prohléd-
nou si ukázky platidel nebo 
si mohou například ověřit 

pravost svých vlastních 
bankovek. Expozice je 
v bývalém trezoru, který 
chrání původní osmitunové 
bezpečnostní dveře.

Centrálu proti zločinu 
povede Michal Mazánek
Ředitelem 
Národní 
centrály 
proti orga-
nizované-
mu zločinu 
se stane 
Michal 
Mazánek. 
Do funkce 
nastoupí 
1. srpna. Ve stejný den také 
vznikne nová policejní 
složka, pod niž budou spa-
dat protikorupční policie 
a protimafiánský útvar. 
Reorganizace policie způso-
bila koaliční roztržku mezi 
ČSSD a hnutím ANO. /čtk, tzv/

Krátce



Zákazníci více měnili 
dodavatele energií 
Dodavatele plynu letos 
v prvním pololetí změnilo 
zhruba 105 tisíc odběrate-
lů, meziročně o 6,7 procen-
ta více. K jinému doda-
vateli elektřiny přešlo na 
217 tisíc zákazníků, což je 
meziroční nárůst více než 
čtvrtinový.

Oprava hotelu Thermal 
začne za rok, po festivalu
Rekonstrukce karlovarské-
ho hotelu Thermal, který 
je srdcem mezinárodního 
filmového festivalu, začne 
příští rok po skončení 
filmové přehlídky. Náklady 
na opravu se odhadují na 
734 milionů korun.

Sovy od České pošty jsou 
druhé nejkrásnější

Druhou nejkrásnější 
známkou světa za rok 
2015 je aršík Evropské 
sovy od České pošty. Získal 
stříbro v prestižní soutěži 
Grand Prix de l’Exposi-
tion WIPA 2015 ve Vídni. 
Soutěž vyhrála kosočtver-
cová švýcarská známka 
s vyobrazenou broží.

Statistici hlásí dobrá čísla

Květnové statistiky ukázaly 
solidní výkon hospodářství, 
čísly ale výrazně zahýbal 
kalendář. Pracovních dní 
bylo o tři více než loni. Prů-
mysl vzrostl o 8,6 procenta, 
což je nejrychlejší meziroč-
ní růst od loňského června. 
Tržby obchodníků rovněž 
přidaly na tempu a stouply 
o 7,5 procenta. Stavebnictví 
zůstává v útlumu, meziroč-
ní pokles se však zmírnil na 
4,3 procenta, což je třetina 
dubnového propadu. /čtk/
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n Tak silné zvyšování 
cen bytů jako v sou-
časnosti Česko ještě 
od krize nezažilo. 
Úspěšně je šroubují 
nahoru hlavně maji-
telé staršího bydlení 
včetně paneláků.

Daniel Novák

V celé České republice se za 
první čtvrtletí zvedly ceny 
starších bytů meziročně 
o 8,4 procenta, mimo Prahu 
dokonce o 9,3 procenta. Vy-
plývá to z nových dat Českého 
statistického úřadu. To je 
výrazně silnější zdražování, 
než odpovídá inflaci. Za sil-
ným růstem v regionech stojí 
hluboký pokles cen v době 
recese. Ty se podle statistik 
v mimopražských lokalitách 
ještě nedostaly přes průměr 
roku 2010. I když už jen těsně. 

Nůžky mezi hlavním 
městem a zbytkem republiky 
jsou široce rozevřené také 
v případě novostaveb. Drtivá 
většina nových bytů totiž 
vzniká právě v Praze.

Nad celostátním průměrem 
jsou ceny hlavně v Brně, uvádí 
analýzy developera Trigema. 
Dražší jsou i byty v Králo-

véhradeckém kraji. V tomto 
případě to však mají na svědo-
mí drahé horské apartmány 
v Krkonoších. „Rozdíly mezi 
metropolí a dalšími krajskými 
městy jsou obrovské. Celko-
vým objemům transakcí se ne-
přibližuje žádné další krajské 
město,“ řekl šéf realitního od-
dělení poradenské společnosti 
Deloitte Miroslav Linhart. 

To je také jeden z důvodů, 
proč statistici zatím sledují 
vývoj cen novostaveb jen 
v metropoli. Z čísel za první 
čtvrtletí vyplývá, že jejich 
zdražování bylo mírnější než 
u staršího bydlení. Za první 
tři měsíce zvolnilo meziroč-
ní tempo na 3,7 procenta. 
„Poptávku po novém bydlení 
udržují nahoře rekordně níz-
ké úrokové sazby u hypoték 

a také očekávaný pozitivní 
vývoj celé ekonomiky,“ ko-
mentoval vývoj trhu generál-
ní ředitel developerské firmy 
Ekospol Evžen Korec.

Ze statistik Ekospolu vyplý-
vá, že se ve druhém kvartálu 
prodaly v Praze dva tisíce 
bytů. Ve srovnání se stejným 
obdobím loňska je to nárůst 
o osmnáct procent.     

Vysoké ceny bydlení v cih-
lových domech zvyšují podle 
realitní kanceláře Maxima 
Reality poptávku po paneláko-
vých bytech. Prodat jednotku 
v paneláku trvá nyní podle 
makléřů jen tři týdny, což je 
proti loňsku téměř o týden 
rychlejší tempo. Také v tomto 
segmentu je výsledkem růst 
cen. Proti minulému roku 
o pět až deset procent. 

spirála zdražování bytů 
stoupá stále strměji

pokřivená statistika. Drahé horské apartmány (na snímku Pec pod Sněžkou) vyhnaly ceny bytů v  Královéhradeckém kraji nad 
celostátní průměr.
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Krátce

Za takzvané papírové vyčíslení 
zůstatku hypotéky si některé 
banky nechají platit. „Jeho zpo-
platnění je běžné, u největších 
bank se pohybuje mezi 500 až 
1500 korunami,“ říká mana-
žerka Asociace hypotečních 
makléřů Petra Horáková Krišto-
fová. Peníze si musejí připravit 
například klienti Komerční 
banky. Za potvrzení o aktuálním 
zůstatku svého úvěru zaplatí 
1250 korun plus 21procentní 
daň. Na dotaz, kolik peněz jí 
klienti na těchto poplatcích 
zaplatí, banka neodpověděla. 
Podobně – s odkazem na 
to, že jde o interní informaci 
banky – reagoval i zástupce 
Raiffeisenbank. Poplatek za 
vyčíslení zůstatku hypotéky je 
zde 500 korun. „Poplatek má 
své opodstatnění ve smyslu ad-
ministrativních nákladů, které 
banka v souvislosti s vyhotove-
ním tohoto vyčíslení má,“ tvrdí 
mluvčí Raiffeisenbank Tomáš 
Zavoral. Většinou zdarma je vy-
číslení zůstatků u menších a on-
-line bank, například u Equa či 
AirBank, bez poplatků či sankcí 
u nich často mohou klienti 
splatit celou hypotéku i během 
fixace. /fil/ více e15.cz

potvrzení od banky? 
za 1500 korun 

Ceny bytů po krizi (1. čtvrtletí, meziroční změna v procentech)

Pramen ČSÚ
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n Bohumínský vý-
robce chce s novým 
výrobkem prorazit 
v Norsku, Dánsku či 
Německu.

Jan Stuchlík

Bohumínský výrobce kotlů 
a radiátorů Viadrus rozší-
řil řady českých výrobců 
krbových kamen. Prototypy 
krbových kamen dokončil 
na konci loňského roku. „Teď 
jsme těsně před podpisem 
významné zakázky na pět 
tisíc kusů do Norska,“ říká 
generální ředitel Roman 
Sikora. 

Zatím má bohumínská 
firma dvě kolekce kamen. 
První jsou klasická krbová 
kamna na kusové dříví, dru-
há peletková s integrovaným 
zásobníkem peletek.

„Máme v plánu tři etapy 
nárůstu výroby. První etapa 
počítá s produkcí čtyř tisíc 
kusů za rok. Druhá etapa už 
s dvanácti tisíci a třetí etapa 
s osmnácti tisíci krbovými 
kamny,“ dodává Sikora. Kdy 
se Viadrus dostane na pláno-
vané maximum výroby, zatím 
Sikora nechce odhadovat. 

Hlavním trhem s krbovými 
kamny jsou Norsko, Dánsko, 
Německo, Francie a Benelux. 
V Norsku se prodá za rok 
70 tisíc kusů tohoto typu ka-
men. Pořizují se také jako de-
korační prvek v domácnosti. 
Proto Viadrus zaměstnává na 
plný úvazek designéra, který 
má s konstrukcí krbových 
kamen desítky let zkušeností.

Podobu krbových kamen 
určují dva trendy. Buď je celý 
design z plechu a doplňují ho 
přikládací dvířka, která jsou 
zpravidla skleněná v litino-

vém nebo plechovém rámu, 
nebo jde o plech, na němž 
jsou dekorační prvky z kame-
ne. „Protože jsme slévárna, 
komponujeme do výrobku 
ještě litinové prvky. Takže 
hořák a primární přikládací 
dvířka, kterými se zavře spa-
lovací prostor, jsou litinové,“ 
vysvětluje Sikora.

Od nové výrobkové řady 
si Viadrus slibuje další růst 
tržeb. Loni firma utržila 
1,8 miliardy. Kotle se na tomto 
výsledku podílely 1,3 miliardy. 
Zbytek tvořil prodej litinových 
radiátorů nebo zakázková 
výroba litinových odlitků. 

V Česku Viadrus prodá jen 
zhruba 18 procent kotlů. Zby-
tek vyváží především do zemí 
střední a východní Evropy. 
Jen středoevropské státy se 
na tržbách podílely z 35 pro-
cent. Z východní Evropy jsou 
silným trhem pobaltské státy. 

viadrus začal vyrábět 
krbová kamna

Daniel Novák

Lídr trhu s rozvozem pokr-
mů z restaurací DameJidlo.
cz dál hledá cestu k ziskům. 
Červená barva svítí ve výsle-
dovce firmy i za loňský rok. 
Letošek by už měl být lepší.

Za minulý rok služba 
prodělala 53 milionů korun. 
Tržby naopak skokově 
rostou. Loni téměř o dvoj-
násobek na 120 milionů, 
vyplývá z výroční zprávy 
firmy. „Letos očekáváme 
hospodářský výsledek oko-
lo nuly, přičemž investice 
budou ještě vyšší než loni,“ 
sdělil E15.cz generální ředi-
tel společnosti Jan Matějů. 
Jeho předchůdce Lukáš 
Uhl prodělky zdůvodňo-
val hlavně investicemi, 

například do marketingu 
a reklamy. 

DameJidlo.cz má přitom 
na trhu pohodlnou pozici 
jedničky. V dohledu totiž 
není žádný velký konku-
rent. Když na začátku roku 
do firmy vstupoval němec-
ký obr Delivery Hero, koupil 
v tuzemsku rovnou i menší 
službu JídloTeď.

Původem německá služba 
Delivery Hero vznikla v roce 
2011. Postupně získala od 
investorů 1,4 miliardy dola-
rů. Společnost již operuje na 
desítkách světových trhů, 
má přes tři tisíce zaměst-
nanců a bojuje o globální 
nadvládu nad trhem s roz-
vozem jídla hlavně s konku-
renčními službami Just Eat 
a Takeaway.com. více e15.cz

DameJidlo.cz 
nemá soupeře, 
přesto prodělalo 

Složení cen 
elektřiny
Cena elektrické energie pro 
domácnosti se skládá z části 
neregulované (komodita, ta 
tvoří cca 43 procent celkové 
ceny a stanovuje ji obchod-
ník) a části regulované (dis-
tribuce, systémové služby, 
podpora elektřiny, operátor 
trhu, ty tvoří cca 57 procent 
celkové ceny a reguluje ji 
Energetický regulační úřad).

Cenu komodity, takzvané 
silové elektřiny, udává trh, 
tedy situace na evropských 
energetických burzách 
a strategie obchodníků. 
Zvolenému obchodníkovi 
platíte za každou odebra-
nou jednotku komodity 
a k tomu stálé měsíční plat-
by, které platíte vždy ve výši 
sjednané s obchodníkem, 
i když žádnou energii nespo-
třebujete. Co se týká ceny 
komodity na evropských 

burzách, je zřejmý současný 
trend poklesu ceny elektři-
ny. Za současným vývojem 
cen jsou především dotace, 
které způsobují mimo jiné 
pokřivení tržního prostředí 
v energetice.

Regulovanou složku 
určuje zčásti právní úprava 
a zčásti ERÚ. Její výše zůstá-
vá vždy stejná, ať si vybere-
te kteréhokoli obchodníka. 
Tato složka se u elektřiny 
skládá z ceny za distribu-
ované množství elektřiny, 
ceny za příkon, složky ceny 
na podporu elektřiny (ta je 
částečně určena zákonem), 
ceny za systémové služby 
a ceny za činnosti operátora 
trhu. Regulovanou část ceny 
elektřiny nejvíce ovlivňuje 
– v rámci předem stanove-
ných podmínek regulace pro 
ucelené regulační období 
– změna technických jedno-
tek. Na ty se rozpočítávají 
povolené výnosy jednotli-
vých společností v daném 
roce. Těmi jednotkami jsou 
v současné době množství 
odebrané elektřiny, hodnoty 
rezervovaných kapacit. 
Máme 24 takzvaných tarifů.

Autorka je předsedkyní ERÚ

Z energetiky

Alena Vitásková

sportisimo 
získalo 
investora

Společnost Odyssey 44, za 
kterou stojí bývalý partner 
skupiny Penta Martin Kúšik, 
koupila 50procentní podíl 
v tuzemském řetězci se spor-
tovním zbožím Sportisimo. 
Na transakci se majetkově 
spolupodílí i bývalý gene-
rální ředitel sítě lékáren 
Dr. Max Pavel Vajskebr. 
Dosavadní akcionáři firmy 
Do Hong Son a Thai Ngoc 
Nguyen zůstávají vlastníky 
zbývajícího polovičního 
podílu. Cenu transakce 
společnost Odyssey v tiskové 
zprávě neuvedla.

„Velmi oceňujeme, že pro-
dávající firmě věří, a proto 
v ní i nadále zůstávají,“ uvedl 
nový spolumajitel.

Odyssey 44 chce plnit 
roli strategického investora 
přinášejícího nové impulzy 
a pevné zázemí pro další 
rozvoj skupiny. Sportisimo 
má v Čechách a na Sloven-
sku podle vyjádření nového 
spoluvlastníka potenciál se 
v delším časovém horizontu 
stát regionálním lídrem. /čtk/

Cíl: regionální líDr. Tržní podíl Sportisima v Česku nyní 
přesahuje 30 procent.
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n Rozšíření počtu 
účastníků finále ev-
ropského šampionátu 
ve fotbale ze 16 na 24 
pomohlo naplnit po-
kladnu UEFA dvěma 
miliardami eur.

Evropský fotbalový šam-
pionát, který vyvrcholil 
včera finálovým utkáním, se 
uskutečnil poprvé v historii 
za účasti 24 týmů namísto 
původních 16. Ačkoliv se roz-
šíření turnaje a nový formát 
dočkaly mnoha kritických 
ohlasů, sama Evropská 
fotbalová unie (UEFA) je 
s novým Eurem spokojena. 
Více účastníků znamenalo 
větší počet zápasů, a tudíž 
i příjmů. UEFA uvedla, že 
očekává zisk dvě miliardy 
eur, což je rekordní suma.

Ještě před čtyřmi roky 
přitom UEFA na evropském 
šampionátu vydělala celkem 
1,4 miliardy eur. Důvodem 
vyššího zisku je především 
to, že se na turnaji odehrálo 
celkem 51 zápasů, což je 
o 20 více než v roce 2012. 
Z tohoto důvodu se prodalo 

| 6 | sportovní byznys

Výnosy UEFA 
z evropských šampionátů 
(v milionech eur)

rok země výnos 

1992 Švédsko 41

1996 Anglie 144

2000 Belgie, 
Nizozemsko

230

2004 Portugalsko 855

2008 Rakousko, 
Švýcarsko

1350

2012 Polsko, Ukrajina 1400

2016 Francie 2000

Pramen uefa.com

Cyklisté na tour 
de France jedou 
o vyšší odměny

UEFA si pochvaluje 
nový formát Eura
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hlAvně dojEt. Závodníci, kteří dojedou do Paříže na 20. až 
160. místě, získají odměnu tisíc eur, loni to bylo jen 400 eur.

Martina  
Peřinková

Stranu připravila

Výrazně si polepší také 
každý závodník, který na-
stoupí na start a bude evido-
ván v celkovém pořadí. Pro 
cyklisty od 20. do 160. místa 
konečného pořadí je připra-

vena finanční odměna 
ve výši tisíc eur. 

V tomto případě 
se jedná o nej-

vyšší nárůst. 
V loňském 
závodě byla 
odměna pro 
takto umístě-

né závodníky 
400 eur.
Loni si nejvíce 

vydělal tým Sky, 
který získal 557 tisíc 

eur. Nejvyšším dílem se na 
této sumě podílí odměna 
Chrise Frooma za celkové 
vítězství ve výši 450 tisíc eur. 

Pořadatelé Tour de France, 
nejslavnějšího cyklistic-
kého etapového závodu na 
světě, který odstartoval 
první červencový víkend, 
po několika letech zvýšili 
finanční odměny. 
Závodníci si letos 
rozdělí skoro 
2,3 milionu 
eur, což je 
o 11 procent 
více než 
loni. Nepo-
lepší si však 
jen vítěz, 
ale každý 
cyklista, který 
bude evidován 
v celkovém pořadí.

Nejvíce si vydělá celkový 
vítěz, který si po ukončení 
závodu přijde na 500 tisíc 
eur. Ještě před rokem byla 
odměna o 50 tisíc nižší. 
Zvýšily se i prize money 
pro vítěze jednotlivých 
etap. Letos se každý eta-
pový triumf cení 11 tisíci 
eury, loni to bylo jen osm 
tisíc eur. 

Celkový vítěz  
Tour de France 

si vydělá 

500 
tisíc eur. Loni to 
bylo o 50 tisíc eur

méně.

také více vstupenek, a to 
o milion.

Vyšší byl rovněž výnos 
z prodeje vysílacích práv, 
který přinesl přes miliardu 
eur, což je přibližně o 25 pro-
cent více než před čtyřmi 
roky. Po světovém šampio-
nátu je evropský turnaj nej-
sledovanějším fotbalovým 
mistrovstvím. Ve stejnou 
dobu se konal i turnaj Copa 
America, což je mistrovství 
Jižní Ameriky. A vysílací 

práva na tuto akci se prodala 
za 112,5 milionu dolarů.

Marketingový ředitel 
UEFA Guy-Laurent Epstein 
uvedl, že průměrná sledo-
vanost jednoho zápasu v zá-
kladních skupinách dosáhla 
130 milionů diváků, finále 
by mělo vidět v průměru 
300 milionů lidí. „Průměrná 
sledovanost Super Bowlu je 
110 milionů, což znamená, že 
jsme během měsíce uspořá-
dali 51 Super Bowlů,“ uvedl 
pro Bloomberg Epstein.

Poprvé od roku 1996, kdy 
se turnaj uskutečnil v Anglii, 
se fotbalové Euro pořádalo 
v jedné z nejvyspělejších 
evropských ekonomik – ve 
Francii. To způsobilo, 
že deset partnerů UEFA 
zvýšilo své příspěvky oproti 
předchozím rokům 
o 40 procent na 400 milionů 
eur. K hlavním sponzorům 
patří firmy Coca-Cola, Adi-
das či Carlsberg.

Z turnaje profituje také po-
řadatel. Mistrovství Evropy 
by mělo Francii přinést 
1,3 miliardy eur. Většinu 
z této částky tvoří útraty 
příznivců přímo v dějišti tur-
naje například za ubytování, 
stravování a další výdaje.
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n Od referenda podra-
žily dluhopisy Lon-
dýna o sedm procent, 
růst cen je nejsilnější 
za pět let.

Jaroslav Bukovský

Britské vale Evropské unii od-
startovalo jeden z nejmasiv-
nějších investorských nájezdů 
na dluhopisy ostrovní vlády 
za poslední léta. Jen od ozná-

mení brexitu, tedy zhruba 
během dvou týdnů, podražily 
Londýnem vydané bondy 
podle dluhopisového indexu 
agentury Bloomberg bezmála 
o sedm procent. Obdobně 
silnou vlnu zájmu nezažil 
britský dluh v tak krátkém 
čase přinejmenším pět let.

Důvodem je sílící strach, že 
brexit bude mít nepříjemnou 
hospodářskou dohru. „Apetit 
investorů po britských 
bondech bere v úvahu poten-
ciální negativní ekonomické 

dopady odchodu země z unie, 
na které by mohla Bank of 
England reagovat dalším 
uvolněním měnové politiky 
a delším obdobím velmi 
nízkých úrokových sazeb, než 
se dosud očekávalo,“ soudí 
hlavní ekonom poradenské 
firmy Deloitte David Marek. 
Investory prý láká rozšíření 
dluhopisových nákupů cent-
rální bankou, jakož i případný 
pokles úrokových sazeb. Obě 
akce bankéřů by zvýšily ceny 
britských dluhopisů.

brexit spustil lavinu 
zájmu o britské bondy

trhy & světová EkonomikA  www.E15.cz | 7 |

Německá prokuratura zvažuje pokutu pro Volkswagen

Němečtí prokurátoři zkoumají, zda by automobilka 
Volkswagen měla za manipulaci s testy emisí dostat v Ně-
mecku pokutu, podobně jako ji dostala od amerických úřadů. 

Bance Goldman Sachs bude radit exšéf EK Barroso

Americká investiční banka Goldman 
Sachs si najala bývalého předsedu 
Evropské komise a někdejšího portu-
galského premiéra Josého Manuela 
Barrosa. Šedesátiletý Portugalec bude 
poradcem a nevýkonným předsedou 
její mezinárodní divize. více E15.cz 

Americký trh práce ožil, Fed by mohl zvýšit sazby

Američtí zaměstnavatelé vytvořili v červnu na 287 tisíc pra-
covních míst, nejvíce za posledních osm měsíců. Ekonomika 
tak po útlumu v počátku roku nabírá tempo a centrální banka 
by mohla v nejbližších měsících zvýšit úrokové sazby. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,350

Čína 1 3,654

Dánsko 1 3,632

EMU 1 27,030

Chorvatsko 1 3,612

Japonsko 100 24,312

Kanada 1 18,768

Maďarsko 100 8,606

Norsko 1 2,877

Polsko 1 6,105

Rusko 100 38,075

Švédsko 1 2,855

Švýcarsko 1 24,901

Turecko 1 8,345

USA 1 24,421

Velká Británie 1 31,711

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 8. 7. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 52,80 -0,38

ČEZ 425,50 0,42

Erste Bank 527,00 0,34

Fortuna 86,90 0,00

Kofola 433,10 0,72

KB 885,60 -0,99

Moneta 73,65 -2,39

O2 CR 213,00 -2,38

Pegas 810,00 -0,14

Philip Mor. ČR 12 455,00 -0,12

PLG 207,90 0,00

TMR 640,00 0,00

Unipetrol 174,00 -0,57

VIG 450,60 1,03

Celkový objem (v tisících korun) 350 302,49

Akcie na pražské burze 8. 7. 2016 

Trend umocňují i obavy 
konzervativních investorů 
ze ztrát na akciových trzích. 
„U části investorů jde o efekt 
bezpečného 
parkování 
peněz. Zvý-
šené riziko 
ekonomického 
oslabení se 
zpravidla pro-
jevuje růstem 
zájmu o dlu-
hopisy. Obrat 
v preferencích 
investorů 
může přinést 
až případná 
obava z inflace 
hnané slabou 
librou,“  dodává hlavní eko-
nom UniCredit Pavel Sobíšek. 
„Britský dluh je investory 
stále chápán jako bezpečný 
přístav v rozbouřeném moři,“ 

dodává i expert Moody’s Ana-
lytics Tomáš Holinka.

Krom britských státních 
dluhopisů rostou i ceny 

dluhů dalších 
vyspělých 
evropských 
ekonomik, 
ovšem podstat-
ně pomaleji. 
Brexit tak na-
příklad vyhnal 
ceny němec-
kých státních 
dluhopisů 
v průměru 
o dvě procenta, 
obdobně vyle-
těly také ceny 
francouzských 

bondů. Část investorů se po 
brexitu obrátila i do zámoří, 
takřka dvě a půl procenta 
vydělali burziáni na dluhopi-
sech americké vlády.

Krom britských 
státních dluhopisů 
rostou i ceny dluhů 
dalších vyspělých 
evropských 
ekonomik, 
ovšem podstatně 
pomaleji. 

boj o prvEnství. Alrosa se na světové produkci surových diamantů podílí více než třetinou, má 
jejich nejvyšší zásoby a soupeří o pozici jedničky na trhu s jihoafrickou společností De Beers.  
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Ruská vláda prodala na burze 
10,9 procenta akcií diamanto-
vého gigantu Alrosa. Z prodeje 
získala téměř 820 milionů 
dolarů, řekl agentuře Reuters 
zdroj informovaný o trans-
akci. Moskva tím snižuje svůj 
podíl ve firmě na 33 procent. 
Prodej akcií největšího těžaře 
diamantů na světě podle 
produkce v karátech je nejroz-
sáhlejší privatizační transakcí 
v Rusku za čtyři roky. Moskva 
totiž potřebuje dodatečné pe-

níze do státní pokladny kvůli 
propadu světových cen ropy.
Vláda stanovila cenu akcie 
Alrosy na 65 rublů, což je pro-
ti pátečnímu závěru na trhu 
o 3,8 procenta méně, uvedl 
zdroj. Činitelé vlády ani firmy 
se k tomu zatím nevyjádřili.
Rusko dokončuje i další priva-
tizace. Připravuje prodej asi 
11 procent druhé největší rus-
ké banky VTB a chce prodat 
celý nadpoloviční podíl v rop-
né společnosti Bašněfť. /čtk/

rusko kvůli levné ropě 
couvá z těžby diamantů 
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n V oblasti Středo-
zemního moře aliance 
spustí operaci, která 
pomůže v boji proti 
převaděčům.

Karolína Flaszová

Dvoudenní summit Severo-
atlantické aliance skončil 
podle očekávání posílením 
obranyschopnosti 
východních členů 
organizace před 
případnou rus-
kou hrozbou. 
NATO se také 
hodlá více sou-
středit na potí-
rání terorismu 
a problémy sou-
visející s uprch-
lickou krizí.

Vojenský pakt na 
schůzce potvrdil umís-
tění čtyř praporů do Polska 
a Pobaltí o celkové síle tří až 
čtyř tisíc lidí. Útvary budou 
působit od příštího roku na 
rotačním principu, velení 
v Polsku zajistí USA, v Eston-
sku Británie, v Litvě Německo 
a v Lotyšsku Kanada.

„Tyto prapory budou silné 
a mnohonárodní. Díky nim 
bude jasné, že útok na jedno-

ho spojence bychom považo-
vali za útok na celou alianci,“ 
prohlásil generální tajemník 
organizace Jens Stoltenberg. 
NATO chce zajistit i další 
citlivou oblast. „Rumunskou 
brigádu změníme na mno-
honárodní, abychom posílili 
naše pozice v jihovýchodní 
části aliance,“ podotkl Stol-
tenberg.

Přes tyto plány bylo 
zřejmé, že účastníci sum-

mitu nejsou zcela 
jednotní v názoru 

na postup vůči 
Rusku. Hosti-
telská Varšava 
dala najevo, 
že nestojí 
o spolupráci 
s ním, dokud 

bude Moskva 
„napadat 

své sousedy“. 
Někteří delegáti 

však byli diplomatičtější 
a umírněnější. Kupříkladu 
německá kancléřka Angela 
Merkelová zdůrazňuje, že 
i za současných okolností je 
třeba pokračovat v dialogu 
s Kremlem.

Rozdílné postoje patrně 
sehrály roli i v diskuzi o pří-
padném rozšiřování aliance. 
„Budeme usilovat o to, aby 
se Gruzie stala členem NATO 

co nejdřív, protože taková 
byla politika všech polských 
vlád po mnoho let,“ řekl šéf 
polské diplomacie Witold 
Waszczykowski na adresu 
země, která o začlenění 
silně stojí. Všeobecně se ale 
předpokládá, že státy s nevy-
řešenými konflikty s Ruskem 
nebudou do klubu v do-
hledné době přijaty, i kdyby 
splnily všechny formální 
požadavky.

Summit hledal odpověď 
i na další výzvy, například 
v souvislosti s terorismem, 
napětím na Blízkém východě 
a s uprchlickou krizí. Ve 
Středozemním moři spustí 
široce koncipovanou bezpeč-
nostní operaci Sea Guardi-
an. Má úzce spolupracovat 
s aktivitou Sophia, kterou 
se v regionu pokouší potírat 
pašeráky lidí Evropská unie.

Podle ruského minister-
stva zahraničí summit ve 
Varšavě ukázal, že NATO se 
hodlá soustředit na „nee-
xistující hrozbu z Východu“ 
a že démonizuje Rusko, aby 
ospravedlnilo přehnané 
vojenské posilování svého 
východního křídla. Moskva 
bude od NATO žádat vysvět-
lení nových aliančních plánů 
během schůzky naplánované 
na pozítří.  

naTO vysílá rusku 
signál, že východní 
členy ochrání

Státy 
s nevyřešenými 

konflikty s Ruskem 
nebudou v dohledné době.

přijaty,
i kdyby splnily 

všechny formální 
požadavky. 

Sto milionů dolarů budou 
žádat po chilském státu 
obyvatelé někdejší osady 
v jižním Chile zvané Colo-
nia Dignidad. Oznámili to 
v sobotu, jen pár dní před 
návštěvou německého pre-
zidenta Joachima Gaucka 
v Chile. „Během padesáti let 
ve dvousetleté historii nezá-
vislého Chile stát toleroval, 
aby skupina ozbrojených 
cizinců založila uzavře-
nou enklávu, kde se děly 
všechny druhy zvěrstev,“ 
prohlásil Winfried Hempel, 
právní zástupce 120 bý- 
valých obyvatel kolonie. 
I on se tam narodil a podob-
ně jako ostatní děti byl rodi-
čům po narození odebrán 

a vychováván ve zvláštním 
domě, aniž mu byl umož-
něn kontakt s rodiči.

Osadu nazvanou Colonia 
Dignidad (Osada Důstoj-
nost) založil počátkem 
šedesátých let minulého 
století bývalý nacistický dů-
stojník Paul Schäfer. Enklá-
va byla prezentována jako 
harmonická komunita, kde 
muži farmaří, ženy se věnu-
jí domácím pracím a děti se 
učí, tančí a zpívají. Když se 
však z osady podařilo utéci 
dvěma mužům, vypluly na 
povrch informace o diktá-
torském režimu v komuni-
tě. Později se též ukázalo, že 
Schäfer sexuálně zneužíval 
děti. /čtk/

Chilskou osadu 
ovládali nacisté

již čTvrTý den včera pokračovaly v USA protesty proti 
zastřelení dvou černochů policisty. Hlavní dopravní tepny 
několika amerických měst byly zcela paralyzovány. Protesty 
byly převážně nenásilné, při střetech v Saint Paul v Minnesotě 
ale bylo zraněno pět policistů a k potyčkám s pořádkovou 
policií došlo i v Baton Rouge v Louisianě. Zadrženy byly po ce-
lých USA stovky lidí, jen v Baton Rouge (na snímku) skončilo 
v celách 101 lidí. Protesty vzplály po událostech v Dallasu, kde 
bylo během demonstrace proti policejnímu násilí na černoších 
zavražděno pět bělošských policistů. 

RASové nePokoje

Fo
to

 č
tk

Boje v metropoli Jižního 
Súdánu nabývají na síle 
Počet obětí bojů v metropoli 
Jižního Súdánu Jubě včera 
vzrostl na 272, z toho 33 je ci-
vilistů. Střety mezi povstalci 
a vládními jednotkami trvají 
od čtvrtka. V zemi rostou 
obavy, že se může znovu roz-
hořet občanská válka.

Němci schválili reformu 
podpory zelené energie
Po několika měsících sporů 
schválily obě komory němec-
kého parlamentu reformu 

zákona o podpoře obnovitel-
ných zdrojů energie. Snížit by 
se tak měl mimo jiné růst ná-
kladů, které v ceně elektřiny 
nesou spotřebitelé, a zmírnit 
by se mělo i přetěžování pře-
nosové soustavy, jež se dotýká 
i okolních zemí včetně Česka.

Syn Usámy bin Ládina 
hrozí odvetou
Hamza bin Ládin, nejmladší 
syn někdejšího šéfa teroris-
tické sítě al-Káida, pohrozil 
USA odvetou za smrt svého 
otce, kterého v roce 2011 
zabilo americké armádní ko-

mando. Ve dvacetiminutové 
zvukové nahrávce, která nese 
název „Všichni jsme Usáma“, 
bin Ládin slibuje, že al-Káida 
bude pokračovat v boji proti 
USA a jejich spojencům.

Kubu drtí hospodářská 
krize ve Venezuele
Hospodářská a politická 
krize ve Venezuele má nepří-
znivé dopady na kubánskou 
ekonomiku. Kubánská vláda 
drasticky sníží dodávky 
elektřiny, dovozy a investice 
a omezí spotřebu paliv o 28 
procent. /čtk/

Krátce
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n O úřad britského 
premiéra se utkají 
Theresa Mayová 
a Andrea Leadsomo-
vá. Výsledek stranic-
kého korespondenč-
ního hlasování bude 
znám do 9. září. 

Štěpán Bruner

Liberálnější, nebo pra-
vicovější? Předsedkyní 
britských konzervativců 
a britskou premiérkou se 
v září stane buď ministryně 
vnitra Theresa Mayová, nebo 
náměstkyně ministryně 
energetiky Andrea Leadso-
mová. Torye čeká volba mezi 
dvěma velmi rozdílnými 
političkami. Obě se rozchá-
zejí nejen v otázce brexitu, 
který Mayová odmítla 
a Leadsomová podpořila, od-
lišný pohled mají i na řadu 
dalších oblastí.

Obě rivalky jsou do jisté 
míry představitelkami opač-
ných křídel strany. Zatímco 
Mayová vždy prosazovala 
modernizaci konzervativců 
a podpořila například právo 
homosexuálů na sňatek, 
Leadsomová je silně věřící 
a prohlásila, že současný zá-
kon o manželství osob stej-
ného pohlaví se jí „nelíbí“.

Nominaci Mayové ve čtvr-
tek podpořilo 199 konzer-
vativních poslanců a mi-
nistryně vnitra se tak stala 
jasnou favoritkou zářijového 
hlasování členů strany. 
Leadsomová získala 84 hlasů 
a pro ministra spravedlnosti 
Michaela Govea zvedlo ruku 
jen 46 jeho kolegů a ze sou-
boje tak vypadl.

Mayová se může opřít 
o podporu napříč vedením 
strany, za Leadsomovou se 
postavili někteří zastánci 
brexitu v čele s Borisem John-
sonem. Sympatie jí vyjádřil 
i další prominentní člen stej-

ného tábora – odcházející šéf 
strany UKIP Nigel Farage.

Významnou kritičkou 
Leadsomové je naopak její 
nadřízená, ministryně pro 
energetiku Amber Ruddo-
vá. „Fakt, že nemá žádnou 
zkušenost u vládního stolu 
a nemá ani moc zkušeností 
jako náměstkyně – ve funkci 
je jen dva roky – podle mě 
představuje problém,“ pro-
hlásila o Leadsomové, která 
se do veřejného povědomí 
dostala až během kampaně 
před referendem, kdy mimo 
jiné zaujala i ve vyhrocené 
televizní debatě, kdy opono-
vala právě Ruddové.

Přestože na první pohled 
hraje většina okolností do 
karet Mayové, konečné slovo 
bude mít 150 tisíc členů kon-
zervativní strany. A ti nemu-
sejí souhlasit s míněním po-
slanců, jak loni ukázala volba 
předsedy u opozičních labou-
ristů. Tu překvapivě vyhrál 
Jeremy Corbyn.  více e15.cz

Britskou premiérkou rozhodně bude žena

MĚSÍČNÍK O MÉDIÍCH, 
REKLAMĚ

A MARKETINGOVÉ 
KOMUNIKACI

> ZALOŽENO 1993

 WWW.STRATEGIE.CZ
DOSTUPNÉ

ELEKTRONICKY

255485/12� inzerce

Theresa Mayová (59) před začátkem své 
politické kariéry působila v Bank of England. 
Poslankyní za konzervativce je od roku 
1997, velmi záhy se dostala na post stínové 
ministryně, nejprve školství, později dopravy. 
V roce 2010 usedla do křesla ministryně vnitra, 
čímž se stala nejvýše postavenou britskou 
političkou. Je zároveň jedním z nejdéle 

sloužících šéfů tohoto rezortu. Velký úspěch zaznamenala v roce 
2013, když se jí podařilo prosadit vyhoštění radikálního duchovního 
abú Katady. Na stejném úkolu selhalo několik jejích předchůdců.

Kandidátky snad 
nemohly být rozdílnější

andrea Leadsomová (53) strávila 25 let ja-
ko obchodnice a investiční bankéřka Barclays 
v londýnské City. V roce 2010 tuto kariéru 
opustila, aby se stala poslankyní. Význam-
nější post získala v roce 2014. Její působení 
na ministerstvu financí ve funkci takzvané 
náměstkyně pro City ale deník Financial Times 
označil za „katastrofu“. Známou se Leadsomo-
vá stala především díky manifestu za reformu Evropské unie, který 
vyhlásila před třemi lety spolu se skupinou konzervativců. Ačkoliv 
tehdy tvrdila, že vystoupení z EU „by bylo katastrofou pro britskou 
ekonomiku“, letos už stála po boku Borise Johnsona v kampani 
za brexit. Mezitím obhájila svůj poslanecký mandát a přešla na 
ministerstvo energetiky. 
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Adéla Čabanová

 Platí ještě to, že je pro 
Česko pracovní trh proti 
blízkým zemím konkurenč-
ní výhoda?
Investoři se pořád dívají 
naším směrem, protože 
disponujeme velice kvalitní 
pracovní silou za relativně 
slušných finančních pod-
mínek. Během posledního 
roku a půl ovšem sledujeme 
extrémní oživení trhu. Máme 
velké množství poptávek po 
kvalifikovaných kandidátech. 
Otázka teď není za kolik, ale 
jestli vůbec firmy najdou pra-
covní sílu, kterou hledají.

 Jak to firmy řeší?
Začínají hodně pracovat 
s benefity jak pro stávající 
zaměstnance, aby si je udrže-
ly, tak pro nalákání nových. 
Do toho vstupují generační 
obměny. Nová generace, 
která vstupuje na pracovní 
trh, ocení úplně jiné benefity 
než ty předchozí. I finanční 
ohodnocení se začíná zvedat. 
Zatím byl nárůst v řádu 
několika procent. Myslím ale, 
že ještě letos uvidíme u nově 
uzavíraných pracovních 
smluv desítky procent.

 Kolik je volných míst?
Český statistický úřad 
uvádí, že máme přes 120 tisíc 
volných pracovních míst. Ta-
kové množství volných míst 
jsme evidovali naposledy 
v roce 2008 před nástupem 
finanční krize. Znamená to, 
že trh je řízen kandidáty. 
Není to tak, že by kandidát 
dostal jednu nabídku a byl 
rád, že uživí rodinu. Vybírá 
si nejen podle výše platu, ale 
i podle toho, co konkrétní 
společnost celkově nabízí, 
jaký je u ní další rozvoj.

 Mění se očekávání ucha-
zečů?
S novou nastupující genera-
cí je spojen mnohem větší 
důraz na sladění pracov-
ního a osobního života. 
Mladé kandidáty mnohem 
více zajímá, jestli budou 
mít čas na své koníčky. Při 
našem posledním platovém 
průzkumu jsme se ptali 
zaměstnanců, jaké by ocenili 
benefity. Na prvních čtyřech 
místech zcela jednoznačně 
byla flexibilita práce – práce 
z domova, pružná pracovní 
doba… Hodně odborníků 
z personalistiky se teď po-
zastavuje nad tím, jak je pro 

mladé atraktivní státní sprá-
va. Dříve jsme neviděli, že by 
tolik mladých šlo pracovat 
na úřady. Je to proto, že je to 
práce takzvaně od do. 

 Co to znamená pro za-
městnavatele?
Daleko více než dřív se 
pracuje s image společnosti. 
Kandidáti se chtějí s něčím 
ztotožnit. Korporace proto 
vydávají vysoké částky za 
marketing. Dříve se nikdo 
nezamýšlel nad zatraktivně-
ním firmy směrem k novým 
talentům. Dnes je pro firmy 
hrozně jednoduché získat 
finance, technologie jsou do-
stupné, co ale bude stěžejní 
pro úspěch, bude talent. 

 Není to tedy už jen 
spolupráce se školami, ale 
i tradiční marketing?
Ani spolupráce se školami 
se neobejde bez marketingu. 
Skoro všechny společnosti 
pracují na svých promovi-
deích. Čím více je to sdíleno, 
tím lépe. Na vysokých ško-
lách vidíme, že společnosti 
už se nezaměřují jen na čtvr-
té páté ročníky, ale občas i na 
třetí, druhé i první. Tak, aby 
zájem pracovat pro firmu 
vzbudily co nejdříve. 

 Pro některé zaměst-
navatele je náročné se 
přizpůsobit tomu, že mladí 
lidé nechtějí dělat tolik 
přesčasů. 
Otázku na benefity jsme 
položili i zaměstnavatelům 
se kterými spolupracujeme. 
Jsou to firmy ze dvanácti 
různých odvětví od staveb-

nictví po výrobu. Celkem 
75 procent z nich řeklo, že 
už mezi benefity nabízejí 
flexibilitu práce. I ty tradiční 
firmy, které dříve vyžadovaly 
odsedět v kanceláři dané 
hodiny, tedy začínají být 
pružnější. Kdo chce talenty, 
tomu nic jiného nezbývá. 
Nemluvíme jen o absolven-
tech. Podobně jsou na tom 
ale třeba i maminky, které se 
vracejí po mateřské. Ty před-

stavují obrovskou studnici 
know-how, jsou to většinou 
lidé se zkušenostmi, s pra-
covními návyky. Potřebují 
ale pružnost, protože chtějí 
svůj čas sladit s rodinou.

 Je pravda, že absolventi 
chtějí pracovat z pláže, 
nebo je to prázdný mýtus?
Je v tom trochu nadsázka. 
Druhá věc je, co absolventi 
občas na trhu nabízejí.

 Odpovídají tedy očeká-
vání absolventů tomu, co 
sami nabízejí?
Společenská objednávka velí, 
že každý musí být vysoko-
školsky vzdělaný, což ale 
degraduje titul jako takový. 
Už není rozlišením kvality. 
Máme dvě skupiny absolven-
tů, které se zásadně liší. Do 
té první patří velmi aktivní 
mladí lidé, kteří využívají 
stáže ve firmách, i v zahra-
ničních. Doplňují si jazykové 
znalosti, a to ne ty akademic-

Absolventi 
čekají příliš 
mnoho. Cení 
se zkušenosti
n Mzdy u nově uzavíraných smluv 
porostou o desítky procent, očekává 
ředitel české pobočky personální 
agentury Hays Ladislav Kučera. 
Firmy si kandidáty předcházejí 
volnější pracovní dobou. 

 Trh řídí kandidáti. 
Není to tak, že by 
kandidát dostal jednu 
nabídku a byl rád, že 
uživí rodinu. Vybírá 
si nejen podle platu, 
ale i podle toho, co 
firma celkově nabízí.



ké, ale učí se jazyk opravdu 
dennodenně využívat. Tato 
skupina se nám zmenšuje. 
Naproti tomu se zvětšuje 
skupina těch absolventů, kte-
ří přicházejí s titulem, je jim 
26 až 28 let a nikdy nepra-
covali. Nemají ani základní 
pracovní návyky. Nedovedou 
si moc představit, co bude 
daná pracovní pozice obná-
šet. Přicházejí s obrovským 
očekáváním, které ale není 
a nemůže být naplněné. Když 
zaměstnavatelé vidí životo-
pis 28letého člověka, který 
dosud nepracoval a jde si to 
zkusit, dvakrát si rozmyslí 
ho přijmout. 

 Mluví se o tom, že je ve 
školství málo peněz. Po-
mohlo by, kdyby do něj stát 
významně víc přidal?
Myslím, že se musí změnit 
především fundament finan-
cování škol. Když financujete 
školu bez ohledu na výsledek, 
je to na hlavu postavené. Jestli 
tam nalít víc peněz? Určitě. 
Pokud z toho budou mít 
učitelé vyšší platy, je to dobře. 
Ti, kdo nejmladší generaci 
vzdělávají, ovlivní to, jak se tu 
budeme za dvacet let mít. 

 Nemohli by ale i zaměst-
navatelé více podporovat 
školy? Možná by pak byly 
chápavější k jejich potře-
bám.
Akademici si musejí uvědo-
mit, že firma se pohybuje 
v tržním prostředí a chce 
vidět, co za své peníze získá. 
Společnosti nechtějí mít 
své jméno na nově otevřené 
budově. To nic neřeší. Chtějí 
přístup ke svým potenciál-
ním zaměstnancům a to, aby 
byli připraveni pro praxi.

 Jak pomáhá dnešní 
prakticky nulová nezaměst-
nanost zkušeným pracov-
níkům? Lidé přes padesát 
mívali velké potíže najít 
dobré zaměstnání.
Měli a bylo to určitě špatně. 
Rychlým tempem se to mění. 
Nadnárodní korporace už 
mají nastavené normy a pro-
cesy, jak vybírají zaměstnan-
ce. Nediskriminují. Není to 
ale ještě všude růžové. Když 
jsme vydali své průzkumy, 
dostal jsem reakce od něko-
lika pánů a dam z Ostravska 
a Karvinska. Ohrazovali se 
proti tomu, co jsme pre-
zentovali. Upozorňovali, že 
u nich má člověk v předdů-
chodovém věku problém 
práci sehnat. Je také zásadní, 
jaké má kandidát o práci ve 
vyšším věku představy. Ně-

kdy je těžké slevovat z toho, 
na co jsme zvyklí. 

 Jsou ještě vůbec lidé 
nad padesát vnímáni jako 
staří zaměstnanci, vzhle-
dem k tomu, jak populace 
stárne?
Stárnutí populace je zásadní 
faktor. Naše země přitom 
neřeší jakoukoli aktivní 
imigrační politiku. Ba na-
opak, nálada je tady víc než 
hysterická. 

 Pokud by se změnila 
nálada ve společnosti a po-
litické prostředí, je šance 
dostat k nám odborníky ze 
vzdálenějších zemí?
Určitě. Je to znát na cent-
rech sdílených služeb. Ten 
segment už zaměstnává až 
70 tisíc lidí, to není málo. 
A třetina z toho, možná víc, 
jsou cizí státní příslušníci. 
Máme malebnou zemi, která 
je bezpečná. Když nabídne-
me dobrou práci, můžeme 
být zajímavou destinací. Ne 
každý chce jít do superkon-
kurenčního prostředí západ-
ních států. Aktivní imigrační 
politika má významný vliv. 
To, jakou startovní pozici člo-
věku vytvoříme. V tuto chvíli 
jej spíš všemožně odradíme.

 Cizinci by se tedy 
uplatnili hlavně tam, kde 
nepotřebují zaměstnanci 
češtinu?

Celkově jako národ jsme hod-
ně neflexibilní, co se jazyků 
týká. Je to limitující, jak vyža-
dujeme znalost češtiny. 

 Ve kterých oborech je 
nedostatek pracovních sil 
největší?
Rozhodně jsou to informační 
technologie, zejména vývoj 
softwaru. Hrubě nedostat-
ková pozice jsou například 
manažeři kvality do výroby. 
Sektor center sdílených 
služeb každým rokem roste 
v desítkách procent. Rozši-
řují se stávající centra. Od 
jednoduchých transakčních 
úkonů, které dělala, přidávají 
komplikovanější služby. To je 
pro nás skvělé. Čím kompli-
kovanější náplň tu budou 
mít, tím menší je pravdě-
podobnost, že svoji činnost 
přesunou někam do Indie. 
Máme ovšem kvůli tomu 

problém sehnat odpovídající 
pracovní sílu, která by uměla 
nejen tu službu, ale uměla by 
ji poskytovat v daném jazyce.

 Kdo tedy v těchto 
centrech sdílených služeb 
pracuje?
Centra sdílených služeb 
začínala s účetnictvím. Nad-
národní firmy, jako je DHL, 
Siemens a další, se rozhodly 
koncentrovat některé služby 
do jednoho místa, jednak aby 
snížily náklady, jednak aby 
nastavily jednotná pravidla. 
Zaměstnanec potřebuje ne-
jen aktivní znalost angličti-
ny, ale pochopitelně i jazyka 
země, pro kterou službu 
poskytuje. Nejvíc nedostat-
kový profil je v tuto chvíli 
angličtina a němčina.

 To mě překvapuje…
Také jsem byl ze začátku 
překvapený. Německy mlu-
vících účetních bychom dnes 
dokázali zaměstnat okamži-
tě desítky, možná stovky. Už 
jsme hledali i hebrejštinu, 
různé arabštiny, jazyky 
severských zemí.

 Máte víc práce jako per-
sonální agentura, když mají 
firmy nyní problém sehnat 
lidi?
Práce se nám radikálně změ-
nila. Když byl dostatek kan-
didátů a museli jsme bojovat 
o zakázky, tak jsme se snažili 

najít z naší databáze uchaze-
čů toho, který zakázce nejvíc 
odpovídal. Dnes firmám 
usměrňujeme požadavky 
a hledáme kandidáty i přes 
sociální sítě a zájmové skupi-
ny. Většina z nich je v danou 
chvíli zaměstnaná, což pro-
dlužuje a ztěžuje nábor. Pro 
firmy našeho formátu jsou to 
dobré časy. Měli bychom si to 
užít, dokud to trvá. Už víme, 
že náš pracovní trh je buď, 
anebo.

 Jak se vaší společnosti 
ekonomicky daří?
Rosteme v desítkách pro-
cent. Daří se dobře, interně 
nabíráme nové zaměstnance. 
I my stále sháníme specia-
listy. 
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Od ledna 
2015 řídí 
personálně 
poradenskou 
společnost 
Hays Czech Republic. Dříve 
působil jako regionální ředitel 
v ManpowerGroup, předtím 
v hotelových společnostech 
Radisson a IHG. Studoval ve 
Spojených státech. Mezi jeho 
zájmy má přední místo sport, 
především golf a fotbal.

Ladislav 
Kučera (40)
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 Zvětšuje se nám 
skupina absolventů 
vysokých škol, kteří 
přicházejí s titulem, 
je jim 26 až 28 let 
a nikdy nepracovali. 
Nemají ani základní 
pracovní návyky. 



| 12 | názory a komentáře

Tvář dne 

 Dialog může být nástrojem změny 
postojů některých ruských politiků. 
Zatímco raketa s termonukleární 
hlavicí může být použita jen jednou, 
dialog může být používán setrvale,
řekl český prezident  
Miloš Zeman na summitu NATO
str. 8 Fo

to
 č

tk

Glosa

Pravda (ne)smí bolet
Polsko má na krku další mezinárodní ostudu. Podle americ-
kých médií se polská televize TVP dopustila cenzury americ-
kého prezidenta. Barack Obama si při summitu NATO údajně 
postěžoval na kvalitu demokracie v Polsku, stanice však měla 
jeho slova překroutit. Pokud je anabáze pravdivá, jde o jeden  
z nejhorších projevů současného problematického stavu Polska. 

Nikoli proto, že by výkonná moc ovlivňovala média. To se 
děje všude na světě a v pluralitních společnostech to není 
problém, protože jiná média to vyváží. Nikoli proto, že by 
Obama říkal něco závažného a nového, že by vystřižení či 
pozměnění bylo zásadní. Ale prostě proto, že televize chtěla 
současnou realitu nalakovat na růžovo. Namísto tvrdého 
názoru (pro někoho v Polsku možná krutého) TVP naserví-
rovala to, co všichni chtěli slyšet bez ohledu na realitu. A po-
tvrdili tak, že je lepší lahodná lež než krutá pravda. Kdokoli 
se tímto směrem pustil, dopadl špatně. A bohužel nejen on.
 
 Stanislav Šulc

Vaše pojistka nepokryje drahé úkony, proto vám kolonoskopii 
uděláme mým mobilním telefonem.

Důvod  
k národní  
hrdosti
Auta, pivo a bezpečnost-
ní software – tak by mohl 
vypadat výčet nejlepších 
exportních produktů České 
republiky v blízké budouc-
nosti. Není to špatný seznam. 
Je v něm tradice i budouc-
nost, je v něm vynalézavost 
a vysoká odbornost. A hlavně 
to všechno jsou svrchovaně 
užitečné věci, kde je stabilní 
poptávka zaručena. 

Akvizice společnosti AVG 
Avastem si zaslouží velikou 
pozornost. Je to událost prv-
ního řádu nejen pro hi-tech 
obor, ale pro celou českou 
ekonomiku. Sloučením dvou 
domácích firem vzniká gi-
gant, který je ve svém oboru 
nepopiratelnou světovou 
jedničkou... co se týče počtu 
uživatelů. Ten se brzy přiblíží 
polovině miliardy. Finančně 
však nový Avast stále ještě 
jedničkou nebude. Většina 
„zákazníků“ používá jeho 
software zadarmo, jen malé 
procento si koupí nadstan-
dardní placenou verzi.

Takovému obchodnímu 
modelu se říká freemium, 

v internetové ekonomice je 
běžný a jak Avastu, tak AVG 
rozhodujícím způsobem 
pomohl k jejich postavení. 
V případě bezpečnostního 
softwaru má freemium ještě 
další kouzlo. Když antivirus, 
který jste si stáhli zdarma, 
narazí na cokoli podezřelé-
ho, pak nejen ochrání váš 
počítač, ale také „zatelefonu-
je domů“. Firemní centrály 
tak mají v terénu stamiliony 
kontrolních bodů, jež jim 
hlásí výskyt a směry šíření 

škodlivého softwaru. Když 
s malwarem bojujete, nic lep-
šího než takovou informační 
síť nemůžete chtít. Spojení 
obou firem povede ke zdoko-
nalení a zvětšení sledovacího 
systému. Nikdo jiný na světě 
se takovému potenciálu ani 
zdaleka nepřibližuje. 

Stejně významnou sílu 
poskytne sloučení vývojář-
ských týmů. Programátorů 
jsou všude spousty, rozdíl 
mezi průměrným a výbor-
ným programátorem je však 
zhruba stejný jako mezi 
korunovou mincí a bankov-

kou s Palackým. Nový Avast 
se tak bude moci vydat více 
směry najednou; zaměřit se 
jak na tradiční bezpečnost 
osobních počítačů, tak na 
mobilní zařízení a zároveň 
také na nejnovější, největší 
a nejproblematičtější oblast, 
takzvaný internet věcí. 
Protože právě zranitelnost té 
části digitálních technologií, 
která prostupuje fyzický svět 
– od parkovacích automatů 
po lékařské přístroje – je 
rostoucí noční můrou. A tím 
pádem také velkou obchodní 
příležitostí.

Exportní artikly Česka 
se tak mohou zajímavým 
způsobem propojit. Co kdyby 
získaly škodovky pověst 
nejodolnějších aut světa proti 
softwarovému napadení – 
zatímco u jiných značek si 
nebudete jisti, zda jejich říze-
ní na dálnici nepřevezme hac-
ker? Co kdyby budoucí bio-
technologie českých pivovarů 
byly zabezpečeny na podobné 
úrovni? Protože svět je stále 
softwarovější a software je 
stále více základní infrastruk-
turou světa a jeho bezpečnost 
se už nikdy nebude týkat jen 
omezené skupiny odborníků. 
Sofwarová bezpečnost je 
základem bezpečí nás všech, 
všude a pořád. V ČR máme 
nejvýznamnější firmu světa 
v tomto oboru. Přemýšlejte 
o tom; zapomeňte na politiku 
a na fotbalisty a vychutnejte 
si pár minut národní hrdosti.

Autor je spolupracovníkem redakce

Komentář

Petr Koubský

Nový Avast se bude 
moci zaměřit také na 
nejnovější, největší  
a nejproblematičtější 
oblast, takzvaný 
internet věcí.
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n Souvisí číslo vašeho konta 
s počtem lékařů v New Yor-
ku? Ano i ne.

Pojďme společně provést malý ex-
periment: vezměte si papír a napište 
na něj pět posledních číslic svého 
bankovního účtu. Pokud nemáte po 
ruce žádný papír, napište je na okraj 
stránky nebo je naťukejte do kalku-
lačky v telefonu.

Hotovo? Pak přijde druhý úkol: 
prosím odhadněte, kolik je v New 
Yorku lékařů. Napište svůj odhad pod 
pět čísel svého bankovního účtu. 

Končí vaše číslo konta pěti vyso-
kými čísly? Pak jste pravděpodobně 
počet lékařů v New Yorku přecenili. 
Končí váš účet pěti nízkými čísly? 
Pak jste počet lékařů pravděpodobně 
podcenili. Ve skutečnosti je jich  
65 000.

Teď se asi ptáte, co má co do činění 
číslo vašeho konta s počtem lékařů 
v New Yorku. Správně: vůbec nic. 
Navzdory tomu má měřitelný vliv na 
to, jak odhadujete počet lékařů. A to 
nejen u vás, ale u většiny lidí.

Psycholog Timothy Wilson spolu 
se třemi kolegy tuto souvislost otes-
toval. Dali Wilsonovým studentům 
přesně stejný úkol, jaký jsme právě 
zadali vám. Ovšem místo čísla ban-
kovního účtu použili číslo sociálního 
pojištění, které stále potřebuje každý 
Američan, aby se mohl prokázat. Čím 
vyšší byla koncová čísla sociálního 
pojištění, tím vyšší počet lékařů lidé 
odhadovali.

Když už lidé tak pomíchali čísla 
kont a počty lékařů, jak by se teprve 
chovali v situacích, v nichž by měli co 
dělat s čísly, která je možno srovná-
vat? Psychologové popisují 
tyto případy jako efekt 
zakotvení. Číhají pře-
devším v obchodech, 
tam, kde jde o ceny.

Kdo tomu ještě 
nevěří, najde důkaz 
u Drazena Prelece. 
Hospodářský psy-
cholog zopakoval ex-
periment s číslem účtu 
sociálního pojištění. 
Samozřejmě studenty ne-
nechal odhadovat počet lékařů 
v New Yorku. Namísto toho položil 
na stůl tři předměty: láhev drahého 
francouzského vína, počítačovou 
klávesnici a krabici s pralinkami. 
Pak poprosil studenty, aby zapsali, 
kolik peněz by za tyto věci utratili. 
Prelecovými pokusnými osobami 
byli bystří studenti elitní univerzity 
Massachusetts Institut of Technology 

Co číst?

Vážení čtenáři, v průběhů prázdninových 
měsíců vám nabídneme úryvky 
z několika knih. Každý týden se jeden 
letošní titul představí pěti ukázkami.

Jako první nabízíme knihu Winanda 
von Petersdorff a Patricka Bernaua 
Chyby, které nás stojí peníze. Jde 
o knihu z oblasti stále populárnější 
behaviorální ekonomie, která v běžném 
lidském chování odhaluje ekonomické 
zákonitosti.

Knihu v tradiční či elektronické podobě 
můžete objednat na bux.cz.

Psychologové  
popsali  

efekt

kotvy,
kterého můžete  

využít při jednání  
o vyšším platu.
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trik s vysokou cenou

v Cambridge v USA, kteří právě dělali 
zkoušky na MBA, studovali už pár 
let a měli dílčí profesní zkušenosti. 
Přesto se také nemohli odpoutat od 
kotvy, kterou tvoří číslo sociálního 
pojištění. Čím vyšší byla zazname-
návaná čísla, tím náchylnější byli 
k utrácení peněz.

Vyškolený prodavač přesně ví, 
jak je možno využít efektu kotvy. 
Tak například prodavač v prodejně 
elektra, jenž narazí na zákazníky, 
kteří si hodlají koupit nový televizor, 
a předtím si chtějí nechat poradit.

Prodavač, který dělá dobře 
svou práci, vám nejdříve uká-

že dražší přístroj, nejlépe 
nějaký pěkný kousek 

v rámci rozpočtu, který 
jste vymezili, pokud 
možno doprovázený 
větou „Tento bych vám 
vůbec nenabízel. Jen 

vám prostě ukazuji, 
co všechno je vůbec 

k mání.“ Když se pak spolu 
s prodavačem propracuje-

te k výhodnějším přístrojům, 
uvědomíte si mimovolně, že jsou 
poměrně levné, třebaže zdaleka ne 
nejlevnější. Nakonec vydáte více 
peněz, než jste chtěli – nebo alespoň 
více, než byste vydali, kdyby vám 
prodavač neukázal kotvu.

Podnikoví poradci jsou často 
opravdoví mistři v tomto umění. 
Traduje se přístup k jednání jednoho 

poradce, který zákazníkovi, jehož 
chtěl nově získat, ochotně řekl: „Jen 
se toho neděste: Na podobném pro-
jektu jsme kdysi vydělali pět milionů 
eur.“ Nebo uvede jiné vhodné číslo, 
v každém případě obnos jasně nad 
výdaji, které skutečně očekával.

Dá se taková kotva objasnit? Sotva. 
Tady nepomůže žádné promýšlení. 
Nakonec každý tak jako tak už i ve 
spánku ví, že čísla kont ani v nejmen-
ším nemají nic společného s počtem 
lékařů v New Yorku. Přesto většina 
lidí na tento jednoduchý trik naletí.

Nejlepším řešením je z toho důvo-
du spustit kotvu sobě samému, a sice 
právě tam, kde se to nejvíc hodí. V na-
šem příkladu obchodu s elektrem 
platí toto: Kdo se už před poradou 
s prodavačem informuje o tom, co 
stojí levné televizory, je v rozhodu-
jícím okamžiku dobře zakotven. 
Dražší televizní přijímač, který pak 
prodavač předvádí, jej neovlivní tak 
silně. A kdo je dostatečně rafinovaný, 
může efekt zakotvení využít ve svůj 
prospěch. Představte si třeba, že 
byste jednali o svém platu. Buď jdete 
do soutěže se snovým požadavkem, 
nebo hovoříte při potřesení rukou se 
svým šéfem o investičním bankéři, 
který si ročně vydělá 200 000 eur, 
i když jeho povolání nemá s vaší prací 
co dělat. Svému šéfovi v každém 
případě spustíte dobrou kotvu. Tento 
ukazatel ovlivní jeho postoj ve váš 
prospěch, aniž by to zpozoroval.

hlavně  
nenaletět.  
Šikovní 
prodejci 
televizí umějí 
ze zákazníka 
vytáhnout 
víc pěnez, 
než kolik pů-
vodně chtěl 
utratit.
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TRADIČNÍ VÝPOMOC. Zaměstnanci ostravské kanceláře 
poradenské společnosti PwC ČR pomáhali v zoo Ostrava. Auditoři 
vyměnili počítače za lopaty, hrábě a za další pracovní náčiní a pleli 
záhonky, čistili výběhy prasat a štětkounů a nahradili staré lavičky 
novými. „Jsem ráda, že jsme mohli alespoň malým dílem přispět 
k zútulnění zoo, která je jednou z hlavních atrakcí v Moravsko-
slezském kraji,“ uvedla asistentka kanceláře Kateřina Juchelková 
s tím, že ostravská pobočka PwC ČR vypomáhá v ostravské zoolo-
gické zahradě již osm let.

MALÁ KOPANÁ. Velké Bílovice byly svědkem napínavých fotbalových soubo-
jů, strhujících gólů, a především mimořádného nadšení pro sport a fotbal zvlášť. 
Svůj tradiční turnaj v malé kopané – Linde Fotbal Cup 2016 – zde totiž uspořádala 
společnost Linde Material Handling, dodavatel manipulační techniky a skladových 
řešení. Vítězem letošního, pátého ročníku se stal tým společnosti ČKD Kutná Hora 
(na dolním snímku), který uspěl v konkurenci dalších 13 týmů z celé České republiky.

CHUŤ JIŽNÍ AMERIKY. 
V centru Prahy  

Na Perštýně 10 byla slav-
nostně otevřena restaurace 

Beef bar. Podnik nabízí 
jihoamerické speciality 

z uruguayského hovězího 
masa a argentinská vína. Na 

snímku zleva spolumajitel 
společnosti Přerost a Švorc 

Auto Libor Přerost, obchodní 
zástupkyně pro víno 

společnosti IFC Food Linda 
Karpašová, ředitel marke-

tingu společnosti Allianz 
pojišťovna Michal Seifert, 

moderátorka Lejla Abbasová 
a spolumajitel nově otevřené 

restaurace Petr Lávička. 

NOVÉ POSILY. Prezidentka Asociace certifikovaných účetních Alexandra Chin (na 
snímku uprostřed) přivítala 33 nových členů asociace a pogratulovala nejlepším stu-
dentům z prosincových a březnových zkoušek. Slavnostní předání diplomů a ocenění 
nejúspěšnějších studentů se konalo v barokním refektáři dominikánského kláštera 
u sv. Jiljí v Praze.

Zažila vaše společnost něco významného?
Pište nám na lidee15@cninvest.cz
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Animovaná zvířata vládnou kinům

Snímek Tajný život mazlíčků se podle očekávání 
o uplynulém víkendu stal nejnavštěvovanějším 
filmem amerických kin. Animovaný snímek tak 
ihned po premiéře porazil komedii Mike i Dave 
sháněj holku i další animovaný snímek v žebříč-
ku Hledá se Dory.

Divadlo Na zábradlí se na čas přesune

Soubor Divadla Na zábradlí by se kvůli rekon-
strukci mohl na konci roku na čas přesunout na 
scénu Divadla Komedie, která je od jara prázd-
ná. Praha, jež obě divadla provozuje, o tom 
s vedením Divadla Na zábradlí jedná. /čtk, sul/

Krátce

n Hlavní ocenění 51. roč-
níku MFF Karlovy Vary 
získal snímek Rodinné 
štěstí režiséra Szabolcse 
Hajdu. Česká kinemato-
grafie se musela spokojit 
se dvěma vedlejšími 
cenami – pro nejlepší he-
rečku (snímek Učitelka) 
a Zvláštní uznání (Vlk 
z Královských Vinohrad).

Alena Prokopová
Od naší spolupracovnice

Mezinárodní filmový festival 
Karlovy Vary v sobotu 9. čer-
vence vyvrcholil slavnostním 
večerem ve Velkém sále hotelu 
Thermal. Po devíti nabitých 
dnech se 51. ročník respektované 
mezinárodní akce uzavřel závě-
rečným ceremoniálem, během 
kterého mezinárodní poroty vy-
hlásily vítěze soutěžních sekcí.

Podle očekávání se Velká 
cena – Křišťálový glóbus – letos 

přestěhovala do Maďarska. 
Elegantní sošku provázenou 
částkou 25 tisíc dolarů získalo 
vynikající Rodinné štěstí, které 
natočil zkušený maďarský reži-
sér Szabolcs Hajdu. Intimní stu-
die vztahů dvou rodin nucených 
dočasně sdílet jeden byt vynesla 
svému tvůrci rovněž Cenu za 
mužský herecký výkon. 

Zvláštní cenu poroty získala 
Zoologie ruského režiséra Ivana 
Tverdovského vyprávějící o za-
městnankyni zoo, která jednoho 
dne zjistí, že jí narostl ocas. 
Cenu za režii si z Varů odváží 
Slovinec Damjan Kozole za režii 
psychologického dramatu podle 
skutečné události Noční život.  

Přestože hostitelská česká 
kinematografie měla v hlav-
ní soutěži hned dvě želízka, 
musela se spokojit jen se dvěma 
vedlejšími oceněními. Učitelka 
Jana Hřebejka vynesla Cenu za 
ženský herecký výkon hlavní 
představitelce Zuzaně Mauré-
ry. Originální testament Jana 
Němce Vlk z Královských Vino-
hrad se pak musel spokojit se 

Zvláštním uznáním. To získalo 
i drama o vztahové krizi U trati, 
jež natočil rumunský režisér 
Catalin Mitulescu.

Velkou cenu soutěžní sekce 
Na východ od Západu získalo 
autobiografické drama Dům 
těch druhých režisérky Rusudan 
Glurjidze. Cenu za nejlepší celove-
černí dokument si z Varů odvezl 
americký snímek o skutečné lásce 
LoveTrue, který natočila rovněž 
žena – izraelská režisérka Alma 
Har’el.  FOTOREPORTÁŽ str. 16

Nejlepší film 
letošních Varů 
natočil Maďar
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Přehlídky se letos zúčastnilo  
13 224 akreditovaných návštěvníků. 
Jejich počet oproti minulým rokům 
opět vzrostl (loni to bylo 12 857). Z toho 
bylo 11 177 diváků s festival passy,  
415 filmových tvůrců, 1064 filmových 
profesionálů a 588 novinářů. Oproti 
loňským 135 105 vstupenkám se letos 
lístků prodalo 138 341. Uvedeno bylo 
celkem 200 filmů, což je o 26 méně 
než loni, projekcí však bylo více.

Karlovarský festival  
v číslech

Minirecenze

DVD

Já, Olga Hepnarová

(Vydavatel:  
Bontonfilm)
Česká kinematografie 
má po letech zaděláno 
na zajímavý ročník. 
Snímky jako Rodin-
ný film se vymykají 
tematicky i zpracová-
ním tuzemské rutině 
a mají univerzálnější 
platnost. Ještě dál v těchto snahách jde černo-
bílý snímek Já, Olga Hepnarová, který vychází 
na DVD. Téměř hanekeovsky odosobněný film 
předkládá divákovi otřesný příběh novodo-
bých dějin, nesoudí, nehodnotí, neinterpretuje. 
V tom je zcela nečeský, stejně tak kvůli děsivě 
minimalistické scéně činu, kterým Hepnaro-
vá zpečetila svůj osud. Právě tato scéna a její 
natočení jsou také hlavním bonusem na disku. 
Snad v budoucnu snímek vyjde i na moderním 
Blu-rayi, protože by si tento dnešní standard 
opravdu zasloužil.

DVD

Les sebevrahů

(Vydavatel:  
Bontonfilm)
Les sebevrahů se 
upřímně snaží vyděsit 
diváka. Příběh dvoj-
čat, z nichž se jedno 
ztratilo v japonském 
lese sebevrahů, ale 
přináší hlavně kupu 
klišé. Lekačky jsou avi-
zované dopředu, aby každý mohl odvrátit tvář, 
kdo tak neučiní, může očekávat něco ošklivého. 
A k tomu samozřejmě zakvílí hudba. Na druhé 
straně vyústění snímku je vcelku neočekávatel-
né a pro fandy žánru tak Les sebevrahů může 
přinést požadovanou zábavnou devadesátimi-
nutovku. Seriálová hvězda Natalie Dormerová 
si přesto nevybrala nejlepší projekt pro svou 
velkou hereckou prvotinu na stříbrném plátně.

Stanislav Šulc

VÍTěZ. Zkušený režisér Szabolcs Hajdu získal Křišťálový glóbus za film, který s rodinou natočil ve vlastním bytě.
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OslAvA filmu. Na závěrečném ceremoniálu 
MFF Karlovy Vary Jiří Bartoška předal cenu le-
gendě české kinematografie Jiřině Bohdalové 
(1). Festival přivítal více diváků než v posled-
ních letech (2, 3). Vedle vedra a mnoha filmů 
fandové zažívali také únavu a snažili se 
odpočívat nejrůznějšími způsoby (4).
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